
P L Z E Ň S K É  D I E C É Z E

Diecézní synoda: Volba delegátů 
farností a vikariátů je v plném 
proudu.

Po dvaceti letech služby 
se loučí organologové Jitka 
Chaloupková a Jiří Reindl.„Kdyby mě tato služba nezměnila, 

znamenalo by to, že ji odvádím 
špatně,“ říká v rozhovoru vězeňský 
kaplan P. Miroslav Dítě.
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3Název kapitoly

Popeleční středa letos připadá na sv. 
Valentýna. Svátek zamilovaných bude jistě 
prožíván širokou veřejností a nám začne čas 
pokání, uvedený výzvou, abychom se obrátili 
a změnili své smýšlení. Žádanou změnou 
v naší mysli je, abychom věřili evangeliu, 
radostné zvěsti o tom, že jsme spaseni, že 
jsme milované Boží děti, protože On si nás 
zamiloval jako první. Kde je láska, tam není 
místo pro strach, protože láska strach zahání! 

A tak se již nemusíme ničeho bát, dokonce ani 
toho, jestli jsme pro Boha dost dobří a jestli 
je s námi spokojen. 

Nechť je tedy naším pokáním každodenně 
otevřít své srdce a naslouchat Božímu hlasu, 
který nám neúnavně připomíná: „Neboj se, já 
jsem tě vykoupil, povolal jsem tě tvým jménem, 
jsi můj… V mých očích jsi drahý a vzácný, protože 
jsem si tě zamiloval.“ (srov. Iz 43,1.4)

Pavla Anderlová
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4 Co se stalo

Jak jsme připravovali historické setkání dvou farností. Marek Badida

Nabburg je  partnerským městem Horšovského Týna a letos je to už 20 let partnerství, jenomže 
setkání farností se ještě nikdy nekonalo. Co s tím?

My jsme sice udělali farní výlet do Nabburgu v listopadu v roce 2022 a vypadalo to spíše na 
rozpačitý pokus. Naše snaha ale nevyšla nazmar. Když jsme německou farnost pozvali letos 
k nám, jejich pan farář zareagoval moc pěkně: „Děkujeme za pozvání a rádi ho přijímáme. Přijeli 
bychom 13. ledna a bude nás asi třicet lidí.“

A tak jsem se už před Vánocemi začal ptát: „Jak to zorganizovat?“ Jako inspirace nám poslou-
žilo město Hostouň, které má nadstandardní vztahy s německým městem Waldthurn. Jednou 
nás pozvali: „Pane faráři, pojeďte s námi. Bude tam výstava betlémů, a pak trochu posedíme 
a vracíme se zpátky.“ A doopravdy to tak bylo. Program jednoduchý, přijetí srdečné a atmosféra 
příjemná. To nám přišlo jako dobrý a jednoduchý příklad i pro nás.

Čas utekl a my jsme 13. ledna s napětím očekávali návštěvu z Německa na radnici. Pan sta-
rosta je přivítal za město nejen slovem, ale i přípitkem a malým občerstvením. Pak následovala 
česko-německá mše, po ní jsme se přesunuli do blízké restaurace na oběd a v jednu hodinu 
odpoledne jsme už začínali program v městském kulturním centru. Na stolech byly připravené 
koláče, podávala se káva a všichni se mohli dívat na prezentaci o naší farnosti.

Co se stalo



5

O čem byla naše prezentace? Vypadala jako „inventura dobra“. Hledíce na fotky jsme děkovali 
za to, že už nemáme chátrající fary a neplatiče v nich. Za to, že už nesedí holubi na střeše sv. Apo-
lináře. Za to, že bylo zbudováno komunitní centrum a slouží svému účelu. Za to, že obnovené 
varhany pěkně hrají. Je moc příjemné se takhle ohlédnout a povzbuzuje nás k tomu i Bible slovy: 
„Duše moje nezapomeň na žádná dobrodiní Páně.“

Po naší prezentaci se slova ujal páter Lorenz a před očima jsme měli záběry na nádherný kostel 
v Nabburgu. Jeho fotky byly plné lidí, dětí, mladých, rodin, nádherných výzdob a různých akti-
vit farnosti. Nejde srovnávat farnost Horšovský Týn s počtem 60 lidí s farností Nabburg. Do její 
farnosti před nedávnem patřilo asi 4 000 věřících. Ale přesto jsme z jejich strany cítili otevřenost 
a srdečné přijetí.

Po prezentacích farnosti byla ochutnávka mešních vín a prohlídka výstavy obrazů místního faráře.
„Pane faráři, akce se povedla!“ Takhle reagovala asi většina. A co dodat? Bohu díky! Jemu 

i všem, kteří přiložili ruku k dílu. A nebylo jich málo. Nebylo to jenom setkání. Podobalo se to 
slavnosti a doufejme, že se to stane dobrou tradicí.

Zahájili jsme tříletou cestu diecézní synody!
V neděli 7. ledna  v katedrále sv. Bartoloměje v Plzni na svátek Křtu Páně byla při bohoslužbách 

ve farnostech v plzeňské diecézi zahájena diecézní synoda. Více o zahájení a synodě se dozvíte 
na str. 26 tohoto Zpravodaje.
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DIDÁSKALE, POŶ (čti „pú“) MÉNEIS? Pavel Větrovec

Malá biblická úvaha k mottu diecéze v roce 2024
Vážené čtenářky a vážení čtenáři našeho diecézního Zpravodaje,

podívejme se nejprve na kontext motta naší diecéze pro rok 2024. Tím je závěr první kapitoly 
evangelia podle Jana (J 1), uváděné verše budou z této kapitoly. Charismatický vůdce Jan 
Křtitel, který nesmlouvavě kritizuje náboženskou nedůslednost svých současníků, pokorně 
vyznává, že není ani Mesiáš, ani Eliáš  a ani „ten prorok“, a pak ohlašuje svého následovníka, 
kterému „není hoden rozvázat řemínek u jeho obuvi“ (v. 27). Pak označuje před dvěma svý-
mi učedníky kolemjdoucího Ježíše za Božího beránka (v. 36) a ti spontánně následují tuto 
osobu s přirozeným respektem. Vůbec si ho netroufají oslovit, ani mu jít na oči. Mistr se tedy 
sám obrací a klade jim laskavou otázku, co by chtěli. Učedníci odpovídají otázkou, která je 
v řečtině v nadpisu článku, která se obvykle překládá volněji: „Mistře, kde bydlíš?“ (v. 38). Do-
slovný překlad originálu je širší a bohatší: oslovení je přesněji „Učiteli“; ale sloveso má nejen 
význam „přebývat“, ale i „žít“, ve smyslu životního stylu. Příští apoštolové se tedy souhrnně 
ptají po původu Ježíšova života a učení; jedná se o učení, které se projevuje mocí a silou, která 
ovládá tento i budoucí svět. Osobně bych to přeložil ve smyslu, „z čeho žiješ?“, ne ve smyslu 
materiálních prostředků, ale původu jeho poslání, které Mistr – Rabbi se svými učedníky sdílí, 
aby přijali praktickou duchovní moudrost sdílenou konkrétním sdílením života – se svým mis-
trem jedí, spí, chodí, naslouchají mu. Škola života má něco do sebe, viďte… A Pán je laskavě 
zve: „Pojďte a uvidíte!“ (v. 39). Tak začíná cesta životního poznávání, na kterou Ondřej pozve 
svého bratra Šimona (vv. 41–42), sám Mistr Filipa (v. 43), a ten Natanaela (hebrejské jméno 
sv. Bartoloměje), který v krátkém rozhovoru s Ježíšem (vv. 47–51) nachází pravdu o své víře 
a dostává zaslíbení otevřených nebes.

I my, přátelé, máme dobrou motivaci ke zdravé zvědavosti po tom, kde je v našich životech 
a srdcích náš Pán, ne proto, že to po nás někdo požaduje, ale proto, aby naše životy získaly plnější 
smysl a směr v osobním dobrodružství na cestě s Pánem. Ať se nám toto životní poznávání daří!

Na poli vlastněném farností Rokycany „vyrostla“ alej ovocných 
stromů

Alej starých ovocných odrůd je vysazena na okraji pole vlastněného Římskokatolickou far-
ností Rokycany. V tomto místě vede využívaná pěšina spojující obec Příkosice se sousedním 
Mirošovem. Mimo přidání krásného krajinotvorného prvku tak byla legalizována cesta, která 
do té doby vedla přes pole.

Výsadbu organizovalo Biskupství plzeňské a realizoval sociální podnik Ekozahrada Raková. 
Celkem bylo osazeno 15 ovocných stromů (10 jabloní a 5 slivoní).

Vážení čtenáři, do březnového vydání Zpravodaje uvítáme i vaše 
příspěvky. Posílejte je na e-mail zpravodaj@bip.cz.
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Pan Jiří Reindl a paní Jitka Chaloupková přes 
dvacet let zastávali funkci organologů v plzeň-
ské diecézi. Věnovali se péči o varhany, jejich 
opravám, restaurování, asistovali při výběrových 
řízeních na opravy varhan a podobně. Jejich 
práce často obnášela mnoho cestování za 
varhanami v kostelích a varhanářskými firmami 
nejen po plzeňské diecézi, ale často i po celých 
Čechách. Jako členové také působili v obecně 
prospěšné vzdělávací a kulturní společnosti Ars 
Christiana o. p. s., kterou založilo Biskupství 
plzeňské společně s Korandovým sborem 
v roce 2006.

Oběma organologům, panu Reindlovi i paní 
Chaloupkové tímto děkujeme za obětavou 
službu pro plzeňskou diecézi a její farnosti, za 
jejich zájem o hudbu a dlouholeté nasazení 
pro práci s varhanami.

Práce organologa je často pro veřejnost 
neviditelná, je ale zásadní pro zachování 
hudebního dědictví. Je k ní zapotřebí mnoha 
odborných znalostí a také velké míry nadšení. 
Lidí, kteří by vše zmíněné splňovali, dnes moc 
není. Jsme proto rádi, že pana Reindla a paní 
Chaloupkovou postupně během letošního roku 
nahradí P. Petr Řezáč.

Paní profesorka Jitka 
Chaloupková, var-
hanice, cembalistka 
a hudební pedagožka 
na konzervatořích 
v Plzni a Českých Bu-
dějovicích, oslavila 
23. listopadu 2023 
osmdesáté narozeniny. 
Dodatečně přejeme 
mnoho štěstí, radosti, 
zdraví a požehnání.

Jiří Reindl, elektro-
inženýr původem ze 
Šumavy, se od mládí 
intenzivně zajímal 
o varhany a varha-
nářství, konzultoval 
a spolupracoval s re-
nomovanými varhanáři 
doma i v zahraničí. Oba 
jeho potomci následovali 
hudební cestu – syn Tomáš vyučuje na hudební 
fakultě Akademie múzických umění v Praze a dcera 
Markéta je renomovanou varhanicí v Německu.

Hudba v diecézi

Po dvou desetiletích končí ve funkci významní organo-
logové plzeňské diecéze
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Řecký text Nového zákona v sobě uchoval 
aramejské slovo Abba, kterým Ježíš oslovoval 
Boha. Zřejmě to bylo pro něj tak typické, že se ani 
svatopiscům nechtělo to překládat do řečtiny. 
Abba Je důvěrným oslovením otce v rodině, tati, 
tatínku, ale prý je v tom ještě více úcty, než co 
dokážeme našimi českými ekvivalenty vyjádřit. 

Zajímavé je, že Ježíš nikde v evangeliích 
nenazve Boha „naším Otcem“. Vždy důsledně 
rozlišuje mezi „Otec můj“ a „Otec váš“. Modlitba 
Páně sice začíná slovy „Otče náš“, ale je uvozena 
větou „Když se modlíte, říkejte…“

Zdá se tedy, že Ježíš nazývá Boha Otcem 
v jiném smyslu, než v jakém jsme toho schopni 
my.  Každý z nás může samozřejmě říci „Bůh je 
můj Otec“, ale myslíme tím maximálně to, že 
od Boha se náš život odvíjí a že se k nám Bůh 
chová podobně, jako dobrý táta přistupuje ke 
svým dětem.

Když ale Ježíš, vtělený Bůh, Boží Syn, nazve 
Boha Otcem, Abba, znamená to úplně něco 

jiného. Je za tím vztah všech vztahů, vztah v 
Nejsvětější Trojici, vztah, z něhož jsou všechny 
ostatní vztahy odvozeny a vypadají ve srovnání 
s ním jako čaj z desetkrát vylouhovaného pytlíku. 
Když čteme v evangeliu, jak Ježíš odchází na 
opuštěné místo, aby se modlil, tušíme, že jeho 
modlitbou je lidským způsobem vyjádřeno to, 
co je mezi Otcem a Synem v Trojici: Otec se 
zříká všeho a daruje celé své božství, jen proto 
můžeme mluvit o Synu. Syn si to nenechává pro 
sebe a vše, co dostal, vrací a jen proto můžeme 
mluvit o Otci. Božský tanec. Božský oheň. Tak 
tohle znamená pro Ježíše slovo Abba. Proto 
nikdy nemůže říct „Otec náš“. Jeho vztah k Otci 
a náš vztah k Otci jsou jako Mount Everest 
a zrnko písku.

Tím to ale nekončí. Když má apoštol Pavel 
vyjádřit, co pro něj znamená být pokřtěný, 
napíše: „Jestliže jsme s Kristem sjednoceni, 
protože máme účast na jeho smrti, jistě budeme 
mít účast i na jeho zmrtvýchvstání. Jestliže jsme 

Teologické okénko  
Rok s modlitbou Otče náš

V letošním roce se v této rubrice věnujeme modlitbě Otče 
náš, kterou nám po jednotlivých částech představují kněží 
plzeňské diecéze.
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Otče náš, jenž jsi na nebesích.  Pavel Petrašovský

spolu s Kristem zemřeli, věříme, že spolu s ním 
budeme také žít.“ (srov. Řím 6,5.8) Být pokřtěný 
pro něj neznamená jen stát se členem jisté 
organizace, ale být tak přirostlý ke Kristu, že 
se vše, co je jeho, stane i mým. 

A teď to aplikujme na první slovo modlitby 
Páně. Kdybychom měli oslovit Boha Otcem 
svými silami, opravdu by to nemohlo znamenat 
víc než banální konstatování, že Bůh se o nás 
dobře stará. Ale pokud se nechám apoštolem 
Pavlem pozvat k tomu, abych se s Ježíšem 
svezl a přijal za své to, co je výhradně jeho, pak 
začátek modlitby Páně znamená nekonečně 
více. Spolu s Ježíšem mohu Boha oslovit Otče, 
Abba, v tom smyslu, v jakém to může říci jen 
on, Boží Syn. Hlavně nebuďme troškaři. To, že 
máme Boha za Otce, už neznamená, že je někde 
v nebi nadpřirozená bytost, která nám občas 
vhodí pětikorunu do klobouku. Znamená to, že 
jsme pozváni do vztahů Nejsvětější Trojice, že 
máme s Otcem, Synem a Duchem usednout za 
jeden stůl. Ježíš je jednorozený Boží Syn, já jsem 
druhorozený, jsme adoptivní synové a dcery 
se stejnými dědickými právy. „Jste dědicové 
Boží, spoludědicové Kristovi,“ přesvědčuje nás 

apoštol Pavel. (Řím 8,17) Tak tohle znamená 
první slovo modlitby Páně.

A pak ještě stojí za to si uvědomit, že v modlitbě 
nemáme Boha oslovit „Otče můj“, ale „Otče 
náš“. K Bohu neputujeme jak osamělí poutníci 
v poušti, ale ve společenství s ostatními. Oni mě 
podpírají a já mám podpírat je, jsem nesen jejich 
vírou, nadějí a láskou a má víra, naděje a láska 
není soukromá, ale společná. Je k dispozici, až 
budete chtít, nabídněte si.

A poslední zastavení: V modlitbě Páně se nám 
říká, že Otec je na nebesích. To zcela jistě nemá 
situovat Boha někam daleko, mezi hvězdičky. Bůh 
je blízko. Bůh, který se vtělil, je bláznivě blízko. 

To, že je „na nebesích“ nás má upozornit, že 
on je opravdu jiný Otec, než ten náš, který nás 
možná opustil a šel za mladší a hezčí paní, že 
je jiný Otec než ten, který nás zavíral do sklepa 
a bil páskem, že je jiný Otec, než ten, který se 
každý den vracel opilý z hospody. Oslovení 
„Otec“ v sobě nese nebezpečí, že na něj bu-
deme přenášet zranění, která jsme od svých 
nedokonalých otců obdrželi. Ale on není ten 
otec od televize v trenýrkách a flaškou piva 
v ruce, je Otec, který je na nebesích.
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o tom, jak vypadá duchovní služba ve vězení, co je pro 
ni specifické a jaké zázraky se mohou za zdmi vězení dít.

Rozhovor  
s vězeňským kaplanem  
P. Miroslavem Dítě

Můžete se čtenářům krátce představit?
Pocházím z Podkrkonoší z ateistické rodiny, 

ve 22 letech jsem přijal křest v prostředí pražské 
církve a po studiích v Olomouci jsem se v 35 le-
tech stal knězem hradecké diecéze. Protože 
jsem ale od roku 1998 i členem Koinonie Jan 
Křtitel, ukázalo se, že bude vhodnější, když budu 
sloužit tady na Plzeňsku.

Jak jste se dostal ke Koinonii Jan Křtitel?
V roce 1995 jsem se před jáhenským svěcením 

zúčastnil kurzu Kazatel. Na něm mě silně uchvátila 
specifická živost spirituality Koinonie pramenící 
z latinskoamerického původu komunity. Jsem 

spíše racionální člověk, a tak pro mě právě 
takové emocionální zabarvení a prožívání víry 
bylo nesmírně obohacující.

Jak jste se stal vězeňským kaplanem?
Bylo to řízením Boží prozřetelnosti. Na pod-

zim roku 2016 jsem těžce onemocněl, musel 
jsem na mozkovou operaci a kvůli tomu jsem 
přestal působit v duchovní správě. Stal jsem se 
jakýmsi „volným knězem“, no a právě v době 
mé několikaměsíční rekonvalescence dostalo 
biskupství žádost plzeňské věznice na poskytnutí 
katolického kněze, který by vykonával práci 
vězeňského kaplana na Borech. Biskup Tomáš 
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se mě tedy dotázal, zda bych byl ochoten tuto 
službu vykonávat, a já jsem se rozhodl jeho 
nabídku přijmout. Jako dobrovolník jsem začal 
ve věznici působit v létě 2017, o rok později jsem 
se pak stal již naplno kaplanem.

Čemu se v rámci vaší služby věnujete?
V základu mám na starosti rozhovory s jednot-

livými vězni, konání bohoslužeb a organizování 
individuálních kurzů.

Mohl byste popsat, jak vypadá váš pracovní 
týden ve věznici?

Od doby covidu, kdy se pozměnily podmínky 
pro službu ve věznici, mám v úterý rozhovory 
s vězni, ve středu bohoslužbu a rozhovory, ve 
čtvrtek další rozhovory spolu s individuálními 
kurzy a v pátek a v neděli hlavně bohoslužby 
pro jednotlivé oddíly. Organizuji také hudební 
přípravu na mše, což je někdy čirá radost, a někdy 
naopak značné úskalí: hudebníci se totiž často 
střídají podle toho, jak kdo z nich do věznice 
přichází a zase z ní odchází. V jednu chvíli jsem 
měl dokonce čtyřčlenný band a k tomu ještě 

plnohodnotného varhaníka, teď ovšem mám 
jen jednoho občasného kytaristu.

Zmiňoval jste, že vězňům nabízíte rozhovory. 
Co takový rozhovor obnáší?

Nejdříve si vězeň musí podat žádanku, že chce 
mluvit s kaplanem. Na Borech jsme tři kaplani, 
vězeň buď uvede konkrétní jméno jednoho z nás, 
anebo prostě za ním zajde ten z nás, který je 
aktuálně volný. Nejdříve se vězně zeptáme na 
důvod toho, proč žádá o rozhovor, a následně 
řešíme jeho téma.

Témata rozhovorů jsou různá. Někteří klienti 
chtějí chodit na bohoslužby, jiní od nás jen chtějí 
doporučení, aby mohli ve věznici nosit křížek 
či růženec; jiní si s námi chtějí hlavně tak nějak 
lidsky popovídat, avšak někteří stojí o skutečnou 
a pravidelnou duchovní péči.

Umím si představit, že některé rozhovory 
mohou být nejen duchovního rázu, ale 
i psychologického.

Jsem kaplan, ne psycholog. Je pravda, že někteří 
vězni se mnou rozhovory psychologického rázu 



12 Rozhovor

mít chtějí, ale protože ve věznici máme dostatek 
kvalifikovaných psychologů, nechci jim fušovat 
do jejich práce: mou službu vězni mohou využít 
jen na duchovní rozhovory či formaci.

Udělil jste ve vězení nějaké svátosti?
Samozřejmě. Za dobu, co zde pracuji, jsem 

osobně zažil tři křty. Dvakrát křtil biskup Tomáš, 
jednou jsem v době covidu křtil sám; na křty 
pochopitelně ihned navazovala i biřmování. 
Lidí pokřtěných v dětství, kteří začali svátostně 
praktikovat až ve vězení, pak bylo kolem deseti. 

Vidíte rozdíl v tom, pokud se člověk nechá 
pokřtít ve vězení nebo mimo něj?

Určitě ano. Rozdíl není tak ani v motivaci, jako 
spíše v jiném zabarvení, emocích a intenzitě 
prožitku, který člověka pro křest vede. Ve vězení 
nemůže být příprava ke křtu plnohodnotně 
vedena po všech čtyřech liniích, jak by měla 
probíhat mimo ně – například seznamování 
se s církví, s živým společenstvím věřících je 
tu velice omezené. Také se často nestává, že 
by klient ve vězení potkal někoho dalšího, 

kdo by ho ke křtu v pozici budoucího kmotra 
doprovázel.

Chodí za vámi jen křesťané?
Často za mnou chodí lidé, kteří si nejsou jistí, 

zda a čemu věří. Je tu, jako ostatně v celé naší 
společnosti, mnoho „něcistů“. Ani mezi křesťany 
se pak neomezuji jen na katolíky, velký podíl 
tvoří pravoslavní z východní Evropy, ale čas od 
času přijde na bohoslužbu i evangelík, který 
chce chodit i k nám. Část vězňů navštěvuje 
výhradně bohoslužby mého kolegy evangeli-

kálního pastora, část naopak jen ty moje, ale 
početná skupina vězňů chodí na bohoslužby 
nás obou.

Bál jste se někdy ve vězení o svůj život?
Většinu času ne, pro civilní zaměstnance je 

vězení celkem bezpečným místem, jakkoli 
jisté problematičtější situace nastat mohou. 
Osobně jsem zažil jen jeden případ, který byl 
v tomto ohledu na hraně, kdy jsem věděl, že 
jdu skutečně s kůží na trh. Musel jsem se s tím 



chvíli vnitřně prát, abych udělal to, co bylo mojí 
nezpochybnitelnou povinností kněze, ale přitom 
s vědomím, že to pro mě nemusí dopadnout 
úplně dobře.

Ovlivňuje vás vaše služba i mimo zdi vězení?
Když jsem nastupoval do služby kaplana, ptali 

se mě někteří přátelé, jestli se nebojím, že mě 
služba v prostoru věznice změní. Moje odpověď 
byla: „Ale já doufám, že mě změní! Protože kdyby 
mě tato služba nezměnila, znamenalo by to, že 
ji odvádím špatně.“ Každá duchovní služba je 
jakousi interakcí, ve které člověk dává a přijímá, 
a tím se obě strany vzájemně ovlivňují a mění – 
pokud do toho jde člověk s plným nasazením. 
Kdybych se do duchovní služby pustil defenzivně 
a uzavřeně, bylo by to špatně, byl bych tam 
naprosto zbytečně. Takže určitě mě to ovlivňuje 
a mění, v něčem pozitivně, v něčem negativně, 
ale to platí o každém vztahu – ve věznici i mimo 
ni. S některými vězni jsme v kontaktu i po jejich 
propuštění, a i tyto vztahy si nadále zachovávají 
proměňující potenciál.

Co vám pomáhá vyrovnávat se se všemi 
těžkými příběhy, které ve vězení slýcháte?

Pro mě je naprosto klíčové pouto s mojí komu-
nitou. Dodává mi duchovní i lidskou stabilitu.

Pokud vám vězeň sdělí informace o svém 
spáchaném nebo chystaném zločinu při 
zpovědi, jak se máte správně zachovat?   

Není problém s informacemi o věcech, které 
se už staly, protože na ty se vztahuje zpovědní 
tajemství a Vězeňská služba to respektuje. Horší 
situace by nastala, pokud bych se dozvěděl 
o plánovaném trestném činu. Pokud by taková 
informace byla mimo svátost smíření, musel 
bych ji oznámit na vedení. Kolizní situace by 
ovšem nastala v případě, že bych se dozvěděl 
o plánovanému trestném činu během svátosti 
smíření: v takové situaci jsem ovšem naštěstí 
ještě nebyl. Vím, že bych musel přesně posoudit, 
jestli dotyčný chtěl opravdu přijmout svátost 

smíření, nebo jestli ji chtěl pouze zneužít a podle 
toho bych musel následně i konat.

Jak věrohodný je pořad „Nejdrsnější věznice 
světa“ na streamovací službě Netflix, který 
byl natočen v borské věznici?

Moje kamarádka mi k dílu z Bor poslala odkaz 
na článek, v jehož titulku stálo cosi jako „Bory 
jako jedna z nejtvrdších věznic světa: drogy jsou 
tu všude“. Odpověděl jsem jí, že ta první půlka 
určitě pravda není…

Jak vaše přítomnost působí na vězně?
Asi jak na koho, vězni jsou opravdu různí. Řekl 

bych, že jsou tu takové dvě hlavní skupiny lidí: 
ti, kteří nás jako duchovní respektují a otevírají 
před námi aspoň částečně svá srdce, a pak ti, 
co nás vnímají jako jakési exotické ptactvo, 
které je sice dobré si prohlédnout, ale také je 
třeba se od něho držet raději co nejdál, aby 
od něj něco nechytili. Velké sympatie nebo 
naopak velké averze jsou záležitosti spíše 
menšinové.

Máte někdy pochopení k činům, které vězni 
spáchali?

Vždy mám pochopení pro životní příběh vězně 
tak, jak reálně proběhl, protože si říkám: „Byl 
bych jiný, kdybych byl v jeho kůži? Asi ne.“ To 
ovšem neznamená, že obhajuji konkrétní trestné 
činy, které způsobily utrpení či škodu mnoha 
lidem: už staří otcové říkali „miluj hříšníka, měj 
v nenávisti jeho hřích“.

Myslíte si, že vězení, tak jak ho známe, je 
ideální způsob nápravy? 

Pokud bychom očekávali ideální stav, tak 
to už bychom museli být v nebi (i když v nebi 
žádná vězení nebudou). Rozhodně to zcela 
ideální způsob není a ani nemůže být. Je to 
ovšem cesta směřování k tomu, co je lepší, 
funkčnější, co více pomáhá lidem k jejich 
osobnímu růstu a co zamezuje riziku recidivy. 
Tyto cesty hledají odborníci i laici po celém 
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světě: někde sázejí víc na tvrdý přístup, někde 
spíše na měkčí, psychologičtější – ale nikdo 
nemůže říct „my už jsme na to přišli“. Je to 
proces neustálého hledání.

Vězeňský systém se stále rozvíjí v rámci 
celorepublikové strategie – ale logicky je 
v tom i každá věznice dost specifická, a to jak 
z hlediska množství vězňů, tak prostor, stupně 
zabezpečení i personálních možností. Některé 
projekty se daří (existují například dvě věznice 
v rámci České republiky, které mají takzvaný 
křesťanský oddíl), jiné se ukazují být spíše 
slepou uličkou.

Chtěl byste na závěr rozhovoru něco dodat?
Povím zážitek. V roce 2019, když jsem měl 

asi dva a půl roku po mozkové operaci, se mi 
opět vrátily bolesti hlavy. Bez prášků jsem se 
nevyspal, bylo mi několik týdnů opět velmi zle. 
Když jsem pak jednou měl mít zase bohoslužbu 
ve věznici, přišel za mnou jeden ukrajinský vě-
zeň s vysokým trestem a říkal: „Pane kaplane, 

vy jste nějaký nemocný.“ Odpověděl jsem, že 
ano, a on na to: „Tak dneska se budeme modlit 
my za vás.“ Čapl mě v podpaží a odvedl mě 
doprostřed kaple, kde mě obstoupilo asi se-
dmnáct kriminálníků: vrahů, lupičů, vykradačů 
bytů, podvodníků i vězňů se sexuálními delikty. 
Obstoupili mě, položili na mě ruce a začali se 
za mě modlit. Tři z nich při tom prožili to, čemu 
se v charismatických kruzích říká křest v Duchu 
svatém – no a ten den mě bolesti hlavy přešly 
a dodnes se již nevrátily.

Tato událost pro mě byla potvrzujícím znamením, 
že jsem na správném místě a že platí to, co říkal 
zakladatel jedné francouzské komunity, která 
pečovala o postižené lidi: „Přicházíš-li o někoho 
pečovat, musíš si být vědom toho, že více mů-
žeš přijmout než dát.“ Jsem přesvědčen, že to 
platí o jakékoli službě: ve farnostech, v různých 
pomáhajících profesích i ve vězeňství. 

Rozhovor připravili Hana Zemenová a Jonáš 
Eliáš Švéda v lednu 2024.
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Cesta do svobody
„Bůh tak miloval svět“ – postní duchovní obnova během celé postní doby ONLINE
• od 11. února 2024 
• přihlášky na www.bip.cz/cestadosvobody

Tradiční Noc kostelů
Letošní Noc kostelů se uskuteční 7. června. Od 1. února 2024 je možné přihlašování na 

www.nockostelu.cz. Případné dotazy směřujte na e-mail nockostelu@bip.cz nebo na tel. 
731 619 698 koordinátorky Ludmily Němečkové.

Vzdělávání pastoračních asistentů, akolytů, lektorů a katechetů
• 10. února Vzdělávací setkání s P. Michalem Martínkem, SDB na téma: SUMÁŘ CELOSVĚTOVÉ 

SYNODY – Co je pro nás zajímavé, jaké jsou podněty pro českou církev; přihlašování do 8. úno-
ra na e-mailu pastoracni@bip.cz. Setkání se uskuteční ve farním sále  farnosti U katedrály 
sv. Bartoloměje, ve Františkánské ulici.

• 16. března Postní duchovní obnova s P. Šebestiánem Smrčinou, OFM; přihlašování do 13. března 
na e-mailu pastoracni@bip.cz.

Národní týden manželství
V týdnu od 12. do 18. února proběhne v rámci NTM po celé České republice více než 60 akcí. 

Motto letošního roku je: „Kořeny a křídla“. Přednášky, valentýnské venkovní stezky pro páry, 
desítky kurzů pro manželské páry, setkání pro ty, kdo se na manželství teprve připravují, valen-
týnské poutě, obnovy manželských slibů, instalace výstavy Názor dětí na téma láska a vztah 
mezi rodiči. Více naleznete na www.tydenmanzelstvi.cz.

Pastorační centrum  
informuje
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Je dokoledováno, čekáme na oficiální výsledek Tříkrálové sbírky
Pro Tříkrálovou sbírku se koledovalo ve dnech 1.–15. ledna a v téže době se podařilo uskutečnit 

mnoho tříkrálových slavnostních zahájení, koncertů nebo průvodů, které sbírku dále podpořily 
a přítomné obohatily radostí ze společného dobrého díla.

V Diecézi plzeňské bylo zapečetěno celkem 1 480 tříkrálových pokladniček, je to zas o něco více 
než v minulém roce (to jich bylo 1 460). V době uzávěrky Zpravodaje se kasičky rozpečeťují na 
obecních úřadech a pod dohledem zde probíhá počítání výtěžku. Výsledek z většiny koledních 
míst bývá znám do konce ledna, definitní účetní uzávěrka je pak zveřejněna do konce dubna. 
Ti, kteří se s koledníky nepotkali, a chtějí do Tříkrálové sbírky 2024 ještě přispět, mohou stále 
darovat on-line na www.trikralovasbírka.cz. Zde je umožněna volba charity podle města nebo 
PSČ, a tak dar může pomáhat potřebným například tam, kde dárce bydlí.

Jaká byla Tříkrálová sbírka 2024?

Jaké dojmy si z Tříkrálové sbírky 2024 odnesl ředitel Diecézní charity Plzeň a velký koled
ník Jiří Lodr?

Jsem nesmírně vděčný za mnoho proměn k dobrému. S pomocí mnoha dobrovolníků se podařilo 
posílit mnoho koledních míst. Mám radost a vše sděluji a rád komentuji na Facebooku DCHP. V 
Blatnici, na tradičním místě koledy mojí a týmu DCHP, prvně vyšlo na koledu šest skupinek místní 
základní školy a byl to zážitek. Vnímal jsem nadšení koledníků a jejich hudební přípravu. Je to velký 
dar. Tříkrálovou sbírku doprovází velké dary nadšených a skvělých týmů koledníků, organizátorů. 
Jsem moc rád za koledu otce biskupa Tomáše v Karlových Varech s paní primátorkou Andreou Pfeffer 
Ferklovou a panem hejtmanem Petrem Kulhánkem. Velké poděkování patří i týmu v Plzni: otci biskupu 
Tomáši Holubovi, panu hejtmanovi Rudolfu Špotákovi a panu primátorovi Martinu Zarzyckému. Je 
toho mnoho a moje kolednické srdce je nesmírně vděčné i za můj kolední tým v Plzni a Rochlově. 
Vše dobré organizátorům sbírky, mému týmu koordinačnímu – jsem moc šťastný a vděčný.

Jaká byla Tříkrálová sbírka pro její diecézní koordinátorku Marii Laiblovou ze Starého Plzence?
Jeden kolednický den byl pro mne významnější, ten kdy chodím s oběma syny. V sobotu na 

svátek Tří králů byla mše svatá a po ní jsme vyšli před kostel na svěcení křídy a vody. Zpívaly se 

Z charitního života
v západních Čechách
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koledy, loučili jsme se s Vánocemi. Mám jako pastorační asistentka na starosti seniory. Chodím 
tedy za nimi domů, už čekají a kluci jim hrají koledy na trubky. Je to sice problém, nástroje nemají 
rády střídání teplot a kluci mají zmrzlou pusu, tak nemají nátisk. Babičkám je to ale jedno, jsou 
šťastné, že kluci přišli. Já jsem šťastná, že i mému puberťákovi nedělá problém ještě chodit.

Na koledu chodím i s dětmi, které učím náboženství. S nimi přinášíme požehnání na radnici panu 
starostovi, místostarostům, zaměstnancům úřadu. Jdeme požehnat i ukrajinským uprchlicím 
a jejich dětem, do sociálních bytů atd. Jsme skupinka, která spíše žehná, než vybírá.

A ještě jedna otázka Marii Laiblové. V čem je podle Vás Tříkrálová sbírka jedinečná? V čem 
je jiná než ostatní dobročinné sbírky?

Je jiná díky dětem, které jsou jindy líné i se jít najíst. Dětem, které nejsou ve většině věřící, jen 
v sobě rozsvítily touhu po tom, udělat něco krásného. Dětem, které riskují, že po zazvonění u cizích 
dveří budou odmítnuté nebo na ně budou lidé hrubí. Řeknu vám, že za ta léta jsem narazila na 
lidi různé a někdy jsem chtěla od vrátek odejít, ale tyhle děti řekly: „Teto, ale ty jsi řekla, že právě 
tyhle protivný to požehnání nejvíc potřebujou, tak vydrž.“ A tak vydržím, protože zázrak, kdy Bůh 
přichází do domů všech lidí bez rozdílu v podobě malých dětí a žehná, tedy slibuje pomoc všem, 
je tak ohromující, že pro mě jsou vybrané miliony krásnou třešničkou na dortu.

Je jedno jestli děti píší na dveře K+M+B+2024 a se smíchem říkají: „Klíče+mobil+brejle,“ nebo 
šplhají na vysoké zárubně a důležitě vysvětlují, že to není Kašpar+Melichar+Baltazar, ale požehnání 
Christus mansionem benedicat, a ty plusy, že jsou vlastně kříže. Ty děti samy jsou požehnáním 
pro dárce a nebýt dárců, nebylo by koledníků.

Charitní pečovatelská služba na Blovicku připravuje  
další podporu pro klienty

Díky daru z Nadace EP Corporate Group bude moci Charitní pečovatelská služba Blovice, Spá-
lené Poříčí rozšířit svou podporu pro klienty. Nabídnout jim bude moci nové aktivity v klubu pro 
seniory, který k tomuto účelu zřídí v zázemí služby na adrese 5. května 663, Blovice. Programu 
se budou moci zúčastnit jak senioři, kteří na této adrese bydlí v domě s pečovatelskou službou, 
tak i klienti vzdálenější. Druhou složkou podpory totiž bude zajištění svozů seniorů mikrobusem. 
Nový projekt financovaný nadací je vypsán na dva roky. Mezi klienty pečovatelské služby patří 
zejména senioři, kteří potřebují pomoci se základní sebeobsluhou a chodem domácnosti nebo 
lidé se zdravotním postižením. Jedním z cílů služby je zajišťovat kontakt klientů se společenským 
prostředím.

Diecézní charita distribuuje potravinovou pomoc  
ukrajinským uprchlíkům z daru od IOM

Mezinárodní organizace pro migraci (IOM) poskytla dar potravinovým bankám na pořízení 
balíčků potravinové pomoci pro ukrajinské občany, kteří našli v České republice azyl před válkou 
v rodné zemi. Jedním z distributorů těchto balíčků, které mají podobu několikakilové krabice 
s trvanlivými potravinami, je i Diecézní charita Plzeň. Vydává je dvakrát týdně ve svém středisku 
na adrese Cukrovarská 16, avšak část jich také rozvezla po Plzni, zejména ukrajinským seniorům, 
kteří by mohli mít s přepravou břemena fyzický problém. Několik desítek krabic bylo charitní 
dodávkou zavezeno také ukrajinské uprchlické komunitě v Klatovech. Předání potravinové po-
moci předchází vždy sociální šetření, které zjišťuje skutečnou potřebnost konkrétního člověka.
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Diecéze plzeňská
8. února od 19:00 Oblátská večerní škola, online

Tradiční oblátská škola probíhá každý měsíc online na téma „JPIC aneb Spravedlnost, mír 
a integrita stvoření“. Více informací na e-mailu vlastimil@oblati.cz.

9. února Udržitelné hospodaření – seminář pro zemědělce 2024, Plzeň
Biskupství plzeňské za podpory Plzeňského kraje a Celostátní sítě pro venkov vás zvou na 

seminář pro zemědělce o udržitelném hospodaření. Kapacita je omezená, pro svou účast se 
bezplatně zaregistrujte na www.bip.cz, kde také naleznete odkaz na online přenos akce pro-
střednictvím YouTube.

Od 11. února do 7. dubna Cesta do svobody: postní duchovní obnova, online
Texty a zamyšlení na každý den, týdenní výzva, askeze, pravidelná nedělní setkání online ve 

skupinkách (6–10 lidí). Duchovní obnovu připravili P. Pavel Petrašovský, Vlastimil Kadlec OMI 
a Jindřich Fencl.

Tato postní obnova zahrnuje část individuální a každotýdenní společné online setkání ve skupin-
kách. Pokud i po uvážení úsilí a času, který do obnovy musíte vložit, jste rozhodnuti se zúčastnit, 
přihlaste skrz formulář, který naleznete na www.bip.cz/cestadosvobody24 do 4. února do 23:59. 
Informace o nárocích Cesty:

Začátek:
• masopustní neděli 11. února přípravným týdnem a online úvodním setkáním od 20:00
Každý den:
• ranní (nebo v jiný čas) modlitba: chvály, přímluvy, liturgický text dne s komentářem + modlitba v tichu 

(alespoň 15 min); připomenutí si týdenní výzvy, osobní modlitba za svobodu (celkem alespoň 30 min)
• během dne (nebo při ranní modlitbě): prosba za všechny, kteří jdou Cestou se mnou

Co se chystá

Veškeré plánované akce najdete na www.bip.cz
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• examen – večerní zpytování svědomí (5–10 min)
• askeze – jako výraz ochoty a připravenosti změnit svůj život si vyberte tři z asketických skut-

ků, které vás budou provázet celou cestou (nevybírejte si ty, které zvládáte bez problémů!):
• půst 2× týdně (podle osobní situace, zdravotní dispozice apod.)
• denní sprchování studenou vodou
• denní tělesné cvičení
• zdržet se alkoholu či kávy
• zdržet se sladkostí
• zdržet se TV, internetu (kromě práce a zajištění chodu domácnosti)
• každodenní 30 min procházka
• dostatečný pravidelný spánek (alespoň 7 hodin, neponocovat)
• nenakupovat (s výjimkou nutných nákupů – potraviny, drogerie, …)
• používat mobil pouze k nutné komunikaci
• denní půlhodina duchovní četby dle vlastního výběru
• vlastní askeze…

Každý týden
• výzva týdne – úkol, vedoucí ke svobodě
• setkání ve skupinkách – jednou týdně v neděli ve 20:00 (pokud se nedomluví jinak) – online max. 1,5 hod.
Vyvrcholení programu
• účast na obřadech Velikonočního Tridua ve Vaší farnosti
• konec 7. dubna v 19:00 společné setkání na biskupství

9.–11. února Víkendovka pro ministranty a ministrantky od 10 do 18 let, Plzeň
Formační akce pro ministranty a ministrantky Minifor proběhne na plzeňském Diecé-

zním centru mládeže ve Františkánské ulici. Víkendovka bude plná her, nacvičování 
liturgie, modlitby, společenství a dobrého jídla. Přihlášky do 31. ledna, více informací na 
wwww.dcmplzen.cz.

23.–25. února RESET – postní duchovní obnova, Plzeň
Diecézní centrum mládeže zve na postní duchovní obnovu, která proběhne na faře v Dýšině. 

Tato víkendová akce nabízí možnost ztišení se v neustálém hluku a křiku světa, zastavení se 
během nekonečného shonu dnešního života, nabízí čas, ve kterém se můžeme věnovat Bohu 
a tím i sobě.  Více info a přihlášky na www.dcmplzen.cz.

Cheb
3. února od 17:00 Farní ples, Skalná

17. Farní ples se uskuteční v sobotu v restauraci Pohoda ve Skalné. Vstupné 100 Kč, děti do 15 let zdarma.

Plzeňměsto
9.–10. února Duchovní obnova pro ženy, Plzeň

Zveme vás na duchovní obnovu pro ženy, která se uskuteční v Domečku u františkánů v Plzni. 
Tématem „Kdo věří, není nikdy sám“ provede Markéta Horáková FMA.

Přihlašování do 2. února a více informací na e-mailu obnova23@seznam.cz.
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Od 26. března do 21. dubna Výstava Krajiny světla japonského umělce Yasuhira Chidy, Plzeň
Minimalistické světelné instalace dokáží velmi silně zapůsobit na návštěvníky a dávají vyniknout histo-

rickým prostorám i cenným muzejním exponátům. Díla Yasuhira Chidy zkoumají témata jako je prostor 
a nicota, ticho a zvuk, světlo a tma, klid a ruch. Výstava bude probíhat v Muzeu církevního umění v Plzni.

Yasuhiro Chida je jedním z nejvýznamnějších umělců světelného umění současnosti. Pravidelně 
vystavuje v Evropě, Asii i USA. Ani v Plzni nevystavuje poprvé, jeho díla jste mohli vidět v rámci 
předešlých ročníků festivalu umění a světla BLIK BLIK.

Plzeňsever
10. února od 18:30 Oblátské večery chval, Dolní Bělá

Večer chval proběhne na faře v Dolní Bělé.

28. února od 19:00 Koncert Ladislav Bilan & Kolek Duo „V barvách tónů marimby a saxo
fonu“, Mariánská Týnice

V programu se představí Ladislav Bilan Jr., který v současné době kromě angažmá v Symfo-
nickém orchestru Českého rozhlasu pravidelně spolupracuje s mnoha neméně významnými 
českými orchestry, kterými jsou například Česká filharmonie, Symfonický orchestr hlavního 
města Prahy. Uskupení Kolek Duo tvoří talentovaný pár Eva Kolková hrající na klavír a saxofo-
nista Lukáš Kolek.

Vstupenky na koncert v ceně 200 / 150 / 50 Kč budou v prodeji na místě konání koncertu 30 mi-
nut před jeho zahájením nebo v omezeném množství v Turistickém infocentru města Kralovice. 
Rezervovat si je je můžete na tel. 605 762 997 nebo na e-mailu kph.kralovice@gmail.com.

Do místa koncertu můžete využít zdarma dopravu z Kralovic. Autobus bude přistaven v 18:30 
u Lidového domu Kralovice a v 18:32 zastaví u ZUŠ Kralovice.

Karlovy Vary
11. února od 14:00 Poutní mše k Panně Marii Lurdské, Skoky

Poutní mše svatá proběhne v kostele Navštívení Panny Marie.

Tachov
4. února od 12:00 Bohoslužba v klášteře, Kladruby

Mše svatá se svatoblažejským požehnáním se uskuteční v klášterním kostele Nanebevzetí 
Panny Marie. Bohoslužbu bude sloužit P. Miroslav Martiš.

Ostatní
2.–4. února Duchovní obnova pro páry, Velehrad

Obnovu na téma „Bůh ve všech oblastech našeho života“ povede P. Adam Mackovjak. Více 
informací na www.endcz.cz.

23.–25. února Duchovní obnova určená pro mladé muže, Olomouc
Duchovní obnova určená pro muže od 17 do 35 let, zaměřená na rozlišování povolání, se 

uskuteční v Arcibiskupském kněžském semináři v Olomouci. Duchovní cvičení povede P. Roman 
Kubín, ředitel sekce pro mládež při ČBK. Informace a přihlašování na www.knezskyseminar.cz.
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Okénko pro děti

Ježíš se nechal pokřtít od Jana Křtitele v řece Jordán. Když vystupoval z vody, ozval se 
z nebe Boží hlas: „Ty jsi můj milovaný Syn, v tobě mám zalíbení!“
I ty jsi Boží milovaný syn a dcera. Bůh je s tebou vždycky, když ho potřebuješ. 

Kam patří části obrázku? Spoj je s prázdnými místy pastelkou.
Barbora Švédová
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Vážení a milí přátelé našeho diecézního 
Zpravodaje,
někdy je člověk v situaci zvláštní nejistoty. 
O něco důležitého a poněkud přesahujícího 
jeho okamžité možnosti se dlouho snaží, a když 
v tom postoupí, stejně si není jistý výsledkem. 
Třeba posíláte dítě do houslí nebo ho sezná-
míte s nějakými kamarády, a pak si nejste jistí, 
zda by mu nebylo lépe při jiné činnosti nebo 
s jinými lidmi.

Přibližně druhou polovinu knihy Genesis 
(25,19–50,26) zabírá cyklus vyprávění o praotci 
izraelského národa Jákobovi, v jehož závěru je 
literárně odlišný příběh o jeho synu Josefovi 
(Gn 37 – 50).

Podobně jako jeho otec Izák se i Jákob rodí 
z dlouho neplodné matky jako dítě vyprošené 
od Boha. Na rozdíl od něj ale není Jákob sám, 
má dvojče Ezaua. Písmo nezamlčuje Jákobovy 

stinné stránky, ale přesto k němu posouvá 
sympatie čtenáře jako k inteligentnějšímu 
a kultivovanějšímu ze dvojice bratří. Ezau je 
bezprostředním lovcem, Jákob systematič-
tějším zemědělcem, který svou vypočítavostí 
obírá bratra o prvorozenství (Gn 25*) a lstí 
o otcovské požehnání (Gn 27). Pak prchá před 
vražednou nenávistí svého bratra do země 
původu svých praotců, cestou v Bételu po 
zvláštním vidění nebe uzavírá při pomazání 
menhiru smlouvu s Bohem. U strýce Lábana 
zakládá rodinu se svými dvěma ženami Leou 
a Ráchel, syny má i s jejich služkami Bilhou 
a Zilpou. Vlastní prací, vytrvalostí i chytrostí 
získává Jákob stáda. Když se se svou rodi-
nou a majetkem vrací zpátky, dostihne jej 
jeho tchán Lában a po dramatické výměně 
názorů se rozejdou v pokoji. Čeká ho však 
podstatnější setkání – s Ezauem. Může mu 

Co na to Písmo?
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bratr odpustit? Je zažehnán starý spor? Jak 
budou vedle sebe žít? I zde postupuje Jákob 
obezřetně – v noci překračuje hranici území 
bratra – potok Jábok.

Následně dochází k podivuhodnému nočnímu 
zápasu (Gn 32,25–33). „Kdosi“ se pod rouškou 
tajemství noci s Jákobem utká v podivuhodném 
zápase: není jasné s kým bojuje, jak boj probí-
há a ani kdo vítězí. Neznámý vidí, že Jákoba 
nepřemůže, a tak mu vykloubí kyčel, aby ho 
Jákob pustil. Ten to ale odmítá udělat, dokud 
mu neznámý nepožehná. Ten se dotáže Jákoba 
(tj. „Lstivého“) na jméno , a to mu změní na Iz-
rael (tj. „Zápasí Bůh“), „neboť jako kníže zápasil 
s Bohem i s lidmi a obstál“ (v. 29). Sám mu své 
jméno odmítá říci, protože „je podivuhodné“. 
Jákob pojmenovává zápasiště „Boží Tvář“ (Penúel 
nebo Peníel) a poraněn v kyčli kulhá, což vede 
ke stravovacímu omezení v Izraeli.

Tento zápas je shrnutím Jákobových zkušeností, 
zápasů, snah, zdarů i nezdarů. Má svůj výrazný 
duchovní a symbolický rozměr, zároveň jej ale 
nelze chápat jen symbolicky. Je v něm zrání 
i osobní konverze, poznání vlastního postavení 
v životě a jeho smyslu i pravdy o sobě samém, 
ale i ohodnocením ze strany Božího posla, který 
mu určuje jméno.

Pak už je setkání s bratrem pokojnou záležitostí, 
nicméně bratři už jdou každý vlastní cestou, 
u Jákoba poznamenané ztrátou nejmilovanější 
ženy Ráchel v Efratě (u Betléma) při porodu 
druhého syna – Benjamína (Gn 35,16–19). V Gn 
37 se začíná rozvíjet příběh o Josefovi, synu 
Jákoba a Ráchel, ale o tom zase příště.

Nevíme, jak zhodnotí Pán naše zápasy a úsilí, 
jednou na věčnosti i nyní, ale v Jákobově zápasu 
máme naději, že s každým z nás počítá s tím jací jsme 
a všichni máme šanci obstát. Kéž se nám to daří!

Bojoval jsi… a obstál.  P. Pavel Větrovec
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Borská pobočka církevní školky se přestěhovala 
Na začátku letošního roku zažila Mateřská škola 

kardinála Berana na Borech v Plzni velké změny. 
Kvůli rekonstrukci budovy v ulici Baarova 36, kde 
od roku 2017 sídlila, se musela přestěhovat do 
nových provizorních prostor univerzitní koleje 
na Klatovské ulici 200. 

Školka měla krásné přízemní prostory univerzitních 
kolejí Západočeské univerzity, ale vzhledem ke 
špatnému stavu zbývajících sedmi pater domu se 
ZČU rozhodla využít finanční prostředky z dotace 
na rekonstrukci fasády a dalších částí budovy. Z 
tohoto důvodu bylo nutné školku o třech třídách 
přestěhovat. V minulém roce proběhl náročný 
proces hledání nových prostor ve spolupráci 
s univerzitou a za výrazné podpory a pomoci 
plzeňského biskupa Tomáše a koordinátorky 
církevních škol Ivy Fictumové. Nové prostory 
se naštěstí podařilo najít a v rámci možností 
upravit pro potřeby předškolních dětí, aby školka 
mohla nadále pokračovat ve svém fungování.  

Rodiče dětí ze tříd Motýlci, Berušky a Včelky 
byli o plánovaných změnách informováni téměř 
rok předem. Na přestěhování školka využila 
dny po Vánocích, kterými si děti prodloužily 
prázdniny. „Ráda bych tímto velice poděkovala 
našemu týmu školky, který během čtyř dnů 
školku přestěhoval a na nové místo přenesl 
nejen vybavení, ale hlavně její atmosféru,“ 
říká ředitelka školky Petra Mayerová. Školka 
by se mohla na svou původní adresu vrátit 
nejdříve za rok. 

Díky novým, sice menším, ale funkčním 
prostorům na Klatovské ulici se podařilo 
zachovat kapacitu školky. Proto bude letos 
zápis dětí probíhat standardním způsobem: 
v březnu školka organizuje Den otevřených 
dveří a v dubnu přijímací řízení. Všechny 
důležité informace ohledně zápisů budou 
rodičům k dispozici na oficiálním webu školky 
https://www.mskb.cz/. 

Den otevřených dveří Církevní ZŠ
Zveme vás na Den otevřených dveří Církevní 

základní školy Plzeň ve čtvrtek 29. února od 
8 do 16 hodin. Určen je především rodičům 
budoucích prvňáčků a žáků šesté třídy, kteří 

Vzdělávání v diecézi
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vybírají nejvhodnější školu pro své děti. Ro-
diče i děti si mohou prohlédnout školu a její 
vybavení, dopoledne nahlédnout do výuky ve 
třídách 1. i 2. stupně. Od 14 hodin je pro děti 
připravena malá badatelská expedice, při níž 
si mohou vyzkoušet, jak ve škole pracujeme. 
Rodiče se mohou u kávy s vedením školy doptat 
na vše, co chtějí vědět o vzdělávacím programu 
a specifikách školy, zápisech a přijímacím řízení.

K dopolední návštěvě ve výuce je třeba se 
předem registrovat přes formulář na webových 

stránkách školy www.cisplzen.cz, odpolední 
program je volně přístupný.

Škola bude pro příští školní rok otevírat jednu 
první třídu s 20 žáky, do 6. ročníku bude přijímat 
jen několik žáků k doplnění kapacity, předpo-
kládáme 4–8 volných míst. Zápisy do 1. třídy se 
uskuteční v sobotu 6. dubna 2024, k zápisu je ale 
třeba se do 15. března 2024 registrovat. Žádosti 
o přestup do 6. třídy lze podat do 15. dubna 2024. 
Bližší informace jsou zveřejněny na webových 
stránkách školy www.cisplzen.cz. 

Studenti a učitelé Církevního gymnázia podporují Nadaci pro 
transplantace kostní dřeně

Církevní gymnázium Plzeň se v posledních 
měsících zapojilo do několika dobročinných 
projektů, kterými finančně podpořilo Nadaci 
pro transplantace kostní dřeně.

Na začátku adventu 1. prosince 2023 
uspořádalo gymnázium Adventní jarmark 
v nákupním centru Plaza v Plzni. Studenti 
a učitelé Církevního gymnázia na něm 
prodávali vlastnoručně vyrobené vánoční 
ozdoby a adventní věnce. Během akce bylo 
vybráno 23 717 Kč.

Dne 14. prosince se na gymnáziu konal Vánoční 
bazar, na který si žáci a učitelé přinesli deskové hry, 
hračky a další předměty, které si jejich kamarádi 
a kolegové pořizovali jako dárky pod stromeček 
pro své blízké. Akcí se podařilo vybrat 20 481 Kč.

Hned po vánočních prázdninách se 3. ledna 
konal Benefiční fyzikální koncert. Žáci si své 
nástroje jako flétnu z mrkve, jednostrunnou 
kytaru, skleničky naplněné vodou či nástroj 
v podobě rukavic vyrobili přímo v hodinách 
fyziky. Pro Nadaci se vybralo 4 500 Kč.
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V neděli 7. ledna na svátek Křtu Páně byla 
při bohoslužbách ve farnostech v plzeňské 
diecézi zahájena diecézní synoda. V katedrále 
sv. Bartoloměje sloužil mši svatou biskup Tomáš 
Holub a společně s ním také apoštolský nuncius 
Jude Thaddeus Okolo, emeritní plzeňský bis-
kup František Radkovský a opat trapistického 
kláštera v Novém Dvoře Dom Samuel. 

Při slavnostním zahájení diecézní synody 
v katedrále v neděli 7. ledna předal biskup jako 
předsedající synodní radě jmenovací dekrety 
jejím členům:

Garanti synodních témat:
• Misie: Růžena Ambrožová + Vlastimil Kadlec

• Uspořádání: Petra Koňaříková + Petr Hruška
• Hospodaření: Jana Černá + Jindřich Fencl
• Duchovní doprovázení synody: Jan Klail + 

Jan Schwarz
• Formace synodních delegátů: Vlastimil Kadlec 

+ Zuzana Lášková
• Organizace synodních liturgií: Jan Ptáček + 

Jordána Kleinwächterová
• Teologická reflexe: Michal Kaplánek + Pavel 

Frývaldský
• Ekonomika: Martin Kala + Iva Fictumová
• Církevní právo: Martina Vintrová + Řehoř Urban
• Public relations: Pavel Říha + Ludmila Ně-

mečková
• Kontinuita: Pavla Ženíšková + Josef Kaše

Synodní novinky

Diecézní synoda svolána! 



27

• Metodika procesu: Hana Oravcová + Martin 
Fojtíček

• Administrativa: Růžena Ambrožová + Růžena 
Smolková

Výběr  a volba synodních delegátů z farností 
a vikariátů probíhá do 29. února 2024.

• Kandidáty na synodní delegáty může 
navrhovat kdokoli z farnosti. Koordinátor 
výběru zajistí včasné informování (aspoň 
14 dní před volebním setkáním) celé far-
nosti se způsobem navrhování kandidátů 
a s nároky, které se na ně kladou.

Po volebním setkání a volbě kandidáta 
koordinátor výběru (za farnost) či okrsko-
vý vikář (za vikariát) zašle naskenovaný 
zápis o volbě delegáta (případně roz-
hodnutí o nevyslání delegáta) na adresu 
synoda@bip.cz. Nutno odeslat nejpozději  
do 29. 2. 2024.

• Představení synodního delegáta – po 
potvrzení zvoleného kandidáta diecézní pas-
torační radou bude rozhodnutí o jeho volbě 

oznámeno mailem koordinátorovi výběru, 
který s administrátorem farnosti domluví 
termín a způsob jeho představení farnosti 
při nedělní liturgii spojeného s požehnáním 
pro jeho službu.

 
Setkání synodních delegátů s biskupem 

23. března v Plzni – Liticích. Připravujeme 
první informační a formační setkání všech 
synodních delegátů.

Program, který bude delegátům včas upřesněn, 
bude zahrnovat setkání s biskupem Tomášem, 
požehnání ke službě synodních delegátů, 
hlubší uvedení do role synodního delegáta 
během roku i při podzimním generálním 
shromážděním synody v Johannisthalu (25. až 
28. října 2024), seznámení se s podklady pro 
fázi naslouchání v diecézi (duben až červen) 
a společnou modlitbu za celé naše synodní 
putování.

 
Podrobné informace k synodě i k výběru 

delegátů najdete na synoda.bip.cz.



28 Diecézní centrum mládeže

Připravované akce:
Více o všech našich akcích včetně přihlašování najdete na www.dcmplzen.cz/akce.

Deskoherní neděle
Zveme všechny (nejen děti a mladé, ale i rodiče), kteří chtějí zažít zábavu a společenství nad 

deskovými hrami k nám na DCM. Stačí přijít v neděli 4. února odpoledne, budeme se na vás těšit. 

Minifor
9.–11. února proběhne na DCM formační víkendovka pro ministranty a ministrantky. Pokud 

se chceš ve službě u oltáře naučit něco více, poznat nové přátele a potkat se se starými, určitě 
se přihlaš.

RESET – postní duchovní obnova
Možnost ztišit se v neustálém hluku a křiku světa, zastavit se během nekonečného shonu 

dnešního života, věnovat čas Bohu a tím i sám sobě. To všem mladým od 16 let nabízíme 
v podobě víkendového setkání 23.–25. února na faře v Dýšině, kde společně prohloubíme náš 

DCM  
Diecézní centrum mládeže
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vztah s Bohem, budeme číst Písmo, rozjímat a sloužit společně mše svaté. Obnovu povedou 
v tandemu Tomáš Kadlec a Oťák OMI.

Log in!
Diecézní setkání mladých s otcem biskupem proběhne letos opět před Květnou nedělí, tedy 

22.–23. března v Plzni. Papež František pro toto setkání zvolil motto: Ti, kdo doufají v Pána, poběží 
a neunaví se (Iz 40, 31).

Pravidelná setkávání:
• V úterý od 17:00 se na faře ve Starém Plzenci setkává spolčo od 12 let, které vede Oťák OMI.
• V úterý od 19:00 se na DCM setkává Společenství sv. Josefa, určené především pro mladé pracující.
• Ve středu od 19:00 je v kostele Narozenní Panny Marie v Plzni studentská mše sv. (možnost 

svátosti smíření od 18:45).
• Ve středu od 20:00 se ve farním sále ve Františkánské ulici v Plzni setkává Vysokoškolské spole-

čenství HORA. Více o jejich programu najdete na FB „Vysokoškolské společenství HORA v Plzni“.
• Ve čtvrtek od 17:00 se na DCM setkávají mladí ke společné modlitbě, kterou vede Oťák OMI.

DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz



30 Karmelitánské nakladatelství informuje

Knižní a jiné novinky
V naší prodejní nabídce jsou ještě k dispozici v omezeném počtu stolní kalendáře na rok 2024 

a to zejména Dědictví otců, Naše kostely, Mariánská poutní místa Čech, Moravy a Slezska a ná-
stěnný měsíční kalendář Kostely a poutní místa 2024 s velkoformátovými fotografiemi kostelů 
a poutních míst. Nástěnný kalendář obsahuje české kalendárium se jmény, svátky, fázemi měsíce, 
kvartálním přehledem na každý měsíc a prostor pro poznámky.

Objednávat je můžete i prostřednictvím e-mailu plzen@kna.cz.

Životopis otce Tomáše Špidlíka Pavel Ambros

Dvacáté výročí jmenování otce Tomáše Špidlíka kardinálem připomíná nakladatelství Refugium 
jeho životopisnými črtami. Kniha čerpá z osvědčených pramenů, přináší rovněž podrobnosti 
méně známé či jednotlivosti zcela nové. V knize zazní osobní vzpomínky otce Špidlíka samot-
ného, jeho úvahy a svěží postřehy, které jsou stále aktuálnější. Čtenáři je představen duchovní 
profil jeho osobnosti a stále živé, podnětné autentické dědictví.

Zpověď, Životní pouť a vyznání kardinála  
Dominika Jaroslava Duky

Tato kniha je unikátním vyznáním nejvyššího představitele katolické 
církve v České republice, nyní již emeritního arcibiskupa, kardinála 
Dominika Jaroslava Duky. Kněz, který vyslechl mnoho zpovědí, se 
sám „zpovídá“. Jde o svědectví muže, který byl dělníkem, vojákem 
základní služby, politickým vězněm, duchovním na všech úrovních. 
Kardinál vysvětluje, proč se stal knězem, jakým příkořím v životě čelil 
a svůj životopis dotahuje až do dnešních dní. 

Karmelitánské 
nakladatelství  
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová
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Sedmistupňová hora Thomas Merton

Poutavá autobiografie umožňuje čtenáři spolu s autorem projít 
a s tvrdostí pocítit stupňovitou cestu od dantovského pekla rodinných 
tragédií dětství, zmatků osamělého rebela a bohémských let na uni-
verzitě, přes toulky předválečnou Evropou s jejími inspirujícími místy 
a osobnostmi, až po vrcholné hledání duše, neuspokojené žádným 
dočasným pokladem. Malířský synek, vzdorující intelektuál, básník 
a milovník rozkoší života po lítém vnitřním boji nakonec zaklepe na 
bránu trapistického kláštera, aby v něm – k úžasu všech svých bouř-
liváckých přátel a k inspiraci mnoha budoucích bratří – až do smrti 
setrval v tichu.

Senzační Bůh, 100 dalších povídání o Bohu  
a o vědě Louie Giglio, Nicola Anderson

Začtěte se spolu s pastorem Louiem Gigliem do třetího dílu knihy a prozkoumejte, proč je sníh 
bílý, co způsobuje efekt mléčného moře a co to znamená, když je planeta toulavá. Každý div, 
který objevíte, vypráví o tom, jak je Pán Bůh senzační. V knize najdete biblické verše, modlitby, 
zajímavé úkoly a parádní fotky. Každá kapitola obsahuje i část Já žasnu !, ve které se dozvíte 
o spoustě zajímavostí. Až se začtete do těchto povídání, budete žasnout nad tím, jak senzačně 
Pán Bůh ten náš svět stvořil!

Proč pořád jen já? Anselm Grün, Hsin-Ju Wu

Často slyšíme o problémech, které narušují a kalí vztahy v partnerství, 
rodině, v kruhu přátel, na pracovišti i ve farnosti. Dotyční si těchto 
mechanismů často nebývají vědomi. Vnímají pouze narušené vztahy 
a bolestně nesou zranění, která jim tyto mechanismy působí. Nemají 
však tušení, jak se od jejich destruktivní síly osvobodit. V této knize se 
dočtete o vzorcích chování, které nejčastěji narušují naše vztahy – od 
pocitů viny, přes citové vydírání, různé projekce až po duchovní zneu-
žívání. Autoři v ní čtenářům nabízejí návod, jak se na tyto mechanismy 
v osobním životě ptát a jak je účinně řešit.

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Únorová otevírací doba
Pondělí, středa, čtvrtek 9:00–17:30
Úterý, pátek:  8:30–16:30
Sobota:   9:00–12:00
V sobotu 1. února bude zavřeno.

Provoz prodejny a aktuální novinky z Kar-
melitánského knihkupectví Plzeň můžete 
sledovat i na Facebooku nebo na webovém 
portálu eshop.cirkev.cz.
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Dnes si uděláme další výlet na Klatovsko: 
z pochmurné temnoty rozervaných černých skal 
vzhůru k světlu procházejícímu skrze barevné 
vitráže oken kaplí a kapliček!

Výchozím bodem jsou tentokrát Tupadly 
necelých pět kilometrů západně od brány Šu-
mavy. Nad vesničkou se tyčí předlouhý hřbet 
temných buližníkových skalisek, jaký bychom 
čekali spíš uprostřed lesa plného loupežníků než 
v klatovské kotlině. K místu se váže zajímavá, 
vpravdě romantická historka…

Po roce 1784 si v Tupadelských skalách vybu-
doval poustevnu spisovatel hororových románů 
Christian Heinrich Spiess (1755–1799). Přijel na 
pozvání hraběte Künigela, aby se stal správcem 
jeho panství Bezděkov. Spiess přijel společně se 
svou milou, herečkou Sofií Körnerovou. Sofie se 
stala milenkou hraběte, zatímco Spiess získal 

srdce samotné Künigelovy manželky Marie 
Theresie. I přesto (či právě proto?) začal být 
zádumčivý a začal se toulat po krajině, dokud 
se neusadil ve své poustevně v Tupadelských 
skalách. Prostředí skal podporovalo jeho fan-
tazii ve psaní krvavých románů, které byly ve 

Toulky diecézí
Svatá Markéta

Aleš Grubr

Výhled ze sv. Markéty – zdroj mapy.cz

Stopa svatého Vojtěcha – zdroj Turistika.cz



své době nesmírně populární, a chrlil jeden 
za druhým. Aby ještě více umocnil hororovou 
atmosféru, údajně si zde vybudoval umělý 
hřbitov. Prostě rozervanost, jakou by i Mácha 
záviděl. Dnes ani Spiesse, Máchova předchůdce, 
ani Spiessovy skály nikdo nezná, a navíc se tak 
už ani nejmenují. Všechna sláva polní tráva…

Odtrhněme oči od rozečtené strašidelné knížky 
a vzhůru do sedla nad Veckovicemi mezi Bítovem 
a Doubravou. Stojí zde kaple svatého Blažeje, která 
hlídá studánku s léčivou vodou a střeží podivný 
kámen s lidskými a zvířecími stopami. Svatostánek 
dal vystavět Blažej z Poleně jako poděkování za 
léčivé účinky studánky a také na pa-
měť návštěvy svatého Vojtěcha, který 
cestou do Řezna otiskl při té příležitosti 
do kamene svoji botu. Historici se 
domnívají, že kaple je zasvěcena sv. 
Blažejovi nejspíš proto, že tento světec 
převzal agendu po pohanském bůžku 
Velesovi, neboť oba dělají do lesnictví, 
jsou patroni divoké zvěře a kaplička prý 
stojí na bývalém slovanském božišti – 
kámen s vytesanými stopami by mohl 
být jeho posledním zbytkem. (Nebo že 
by středověký žertík feudála Blažeje, 
který na nás nenápadně pomrkává 

přes propast staletí?) Po parádní výhledové žluté 
značce pak pojďme ke kopečku Svatá Markéta nad 
Dlažovem, kde stojí stejnojmenná kaple a rozhled-
na. O místě se žádné pověsti nedochovaly, zato 
je z něj fenomenální výhled na Pošumaví: zřejmě 
právě proto byl zasvěcen oblíbené světici, aby 
všichni viděli, jak to vypadá, když na Klatovsku 
hodí srp do žita. A poněvadž zemědělství děti 
fatálně nezajímá, můžete je mezitím vypustit na 
vychytaném hřišti pod rozhlednou. 

Celá trasa je dlouhá asi 14 km s vytrvalým 
stoupáním cca 300 metrů a poměrně dobře 
sjízdná i pro kočárky.
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Kaple sv. Blažeje – zdroj mapy.cz

Zdroj Mapy.cz



Název kapitoly

2/24
11. 2. 8:30 – Ostrov, kostel sv. Michaela Arch

anděla a Panny Marie Věrné, mše sv.

            10:00 – Jáchymov, kostel sv. Jáchy
ma, mše sv.

16. 2. 11:00 – Ostrov, návštěva nemocnice

18.–25. 2. Velehrad, exercicie biskupů

Z diáře emeritního 
biskupa Františka

Titulní fotografie: Jiří Strašek. Další fotografie v tomto vydání: Jiří Strašek, Václav Beneš, Soňa Pikrtová, Hana Zemeno-
vá, Aleš Grubr, Marek Badida, Mirosław Gierga, archiv CG Plzeň. Ilustrace „Jan Křtitel“: Barbora Švédová

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,  
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou  
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší redaktorka Hana Zemenová.

Postní duchovní obnova

obnovu vede 

P. ROMAN KUBÍN
23.-25. února 2024

Srdečně zvou bohoslovci                        www.knezskyseminar.cz/nase-akce/vir-via/

pro svobodné muže, kteří rozlišují své povolání (17-35 let)
v Arcibiskupském kněžském semináři v Olomouci
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2/24

1. 2. Nýrsko, kanonická vizitace farnosti

3. 2. 11:00 – Plzeň, Husova 1, znovuotevře-
ní kostela CČSH

13. 2. 13:00 – Domažlice, návštěva nemocni-
ce

14. 2. 13:00 – Plzeň, Správní rada ZČU

15. 2. 10:00 – Praha, Právní komise ČBK

 13:00 – Praha, Ekonomická komise 
ČBK

16. 2. 17:00 – Praha, KTF, výuka „Etika váleč-
ného konfl iktu“

17. 2. 9:00 – Praha, KTF, výuka „Etika váleč-
ného konfl iktu“

18. 2. 9:00 – Nýrsko, kostel sv. Tomáše, mše 
sv. na zakončení kanonické vizitace

 18:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo
měje, pontifi kální mše sv. s udílením 
popelce 

18.–25. 2. Velehrad, exercicie biskupů

26. 2. 20:00 – Online přenos „Live s bisku
pem“

29. 2. Klatovy, kanonická vizitace farnosti

Z diáře biskupa Tomáše

Zpravodaj plzeňské diecéze
vydává 1× měsíčně Biskupství plzeňské
nám. Republiky 35, 301 14 Plzeň
Odpovědná redaktorka: Hana Zemenová – zpravodaj@bip.cz
Evidenční číslo MK ČR E22167

Redakce si vyhrazuje právo upravovat zaslané příspěvky. 
Tiskne MK-tisk Plzeň.
Uzávěrka tohoto čísla: 15. 1. 2024
Uzávěrka příštího čísla: 15. 2. 2024


